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Tisztelt Elnök Úr!

„Ki a Tokaji Történelmi Borvidék Világörökségi helyszín kormányzati felelőse, az Oktatási
és Kulturális Minisztérium vagy a Magyar Fejlesztési Bank Zrt.?” címmel a Házszabály 91 .

§-a alapján kérdést kívánok benyújtani Hiller István oktatási és kulturális miniszter úrhoz .

Tisztelt Miniszter Úr !

A Tokaji Borvidék hazánk egyik egyedülálló és különleges értéke . A több száz éve

folyamatosan létező kivételes természeti adottságok és az itt él ő emberek földhasználati

módjának, a szőlőtermesztésnek egy rendkívüli harmóniáját ismerte el az UNESCO, amikor a

Tokaji Borvidéket Kultúrtájként, különálló magterülettel és az ezt övező egységes

védőzónával (puffer terület) a Világörökség részének nyilvánította . Ekkor Magyarország

kötelezettséget vállalt, hogy a kultúrtáj értékeit megőrizi és megvédi . Az ehhez szükséges
törvény a kormány mulasztása következtében mind a mai napig nem született meg .

A világörökségi törvény hiányából adódóan ma, az UNESCO által a világörökség részeként

nyilvántartott Tokaji Borvidéket több környezetpusztító nagyberuházás fenyegeti. A
borvidék kapujában tervezett szerencsi szalmatüzelésű hőerőmű ügyében jelenleg eljárást

folytat az UNESCO Világörökségi Bizottsága, amely 2009 . évi Sevilla-i ülésén azt kérte a

magyar kormánytól, hogy vizsgálják felül, és jelentősen változtassák meg a tervezett

szerencsi erőmű kialakítását, valamint küszöbölj ék ki a kultúrtáj értékeit veszélyeztet ő és a

világörökségi helyszín integritását érintő negatív hatásokat . Az ügy megoldásáról a

kormánynak a következő jelentését 2011 . február 1-ig kell benyújtania elfogadásra az

UNESCO Világörökségi Bizottsága felé. A probléma megoldása érdekében a Kulturáli s

Örökségvédelmi Hivatal által készített „világörökségi szempontú hatástanulmány” az erőmű
megépítését, a világörökségi értékeket veszélyeztető beruházásként értékeli, és kimondja,
hogy annak új helyszínt lenne szerencsés találni .

Több külföldi befektető megismerve a borászok és az UNESCO véleményét, elállt a

finanszírozástól . Most, a hozzám eljutott hírek szerint a projekt fő menedzsere, az MSZ P
vállalkozói tagozatának volt elnöke, a közpénzek felé fordult, és a Magyar Fejlesztési Banko t

próbálja meg bevonni . Varga István miniszter (NFGM) írásbeli kérdésemre megerősítette ,

hogy döntése nyomán az állami tulajdonú MFB Zrt . hitelével elkezdhet épülni a Tokaj -

d ü.



hegyaljai borvidék világörökségi értékeire súlyos veszélyt jelentő szerencsi szalmatüzelésű
hőerőmű .

Ez az otrombaság azt jelenti, hogy az állami tulajdonú fejlesztési bank a nemzetközi
kötelezettségvállalásainkat súlyosan sért ő magán beruházást kíván finanszírozni, hisze n
az MFB kötelező érvényű finanszírozási ajánlatot adott a szerencsi erőmű megvalósulása
érdekében, a kétes hírű szocialista vállalkozó, Hujber Ottó cégének.

A tervezett beruházás súlyosan sérti a világörökség megőrzése érdekében tett nemzetközi
kötelezettségvállalásainkat, ez által nemzeti érdekeinket. Joggal várható el az Oktatási é s
Kulturális Minisztériumtól, hogy kötelezettségeit teljesítse, és kövessen el mindent a
világörökségi értékeink megőrzése érdekében .

Mindezek alapján kérdezem :

• Ki a hazai világörökségi ügyek kormányzati felelőse: az Oktatási és Kulturális
Minisztérium vagy a Nemzeti Fejlesztési és Gazdasági Minisztérium és a Magyar
Fejlesztési Bank Zrt. ?

• Ön, mint a Világörökség Magyar Nemzeti Bizottság elnöke, milyen tárgyalásokat és
egyeztetéseket folytatott az ügyben Varga István miniszterrel, számára milye n
felhatalmazást adott a beruházás állami támogatásához?

• Személy szerint ki lesz azért felelős, ha beruházás megépítése nyomán az UNESCO
Világörökségi Bizottsága elveszi a borvidéktől a világörökségi címet ?

• Mikorra tervezi az ügyben összehívni a Világörökség Magyar Nemzeti Bizottságot ?

• Mit tett Ön az ügy megoldása érdekében 2009. júniusa óta, mióta ismert az
UNESCO Világörökségi Bizottság döntése ( vizsgálják felül és jelentősen változtassák
meg a tervezett létesítmény kialakítását) ?

• Ki írta alá a Magyar Köztársaság részér ől az UNESCO Világörökségi Bizottságho z
küldött jelentést 2009. elején, és abból miért maradt ki a Kulturális Örökségvédelm i
Hivatal által készíttetett „világörökségi szempontú hatástanulmány"legfontosabb
megállapítása a szerencsi erőmű beruházásról? („A helyszínkiválasztást felül kell
vizsgálni. A területválasztásnál a világörökségi helyszín kiemelkedő egyetemes értéke i
fenntartásának és kiteljesedésének kell meghatározónak lenniük, ezért az erőmű
elhelyezése a világörökségi területen kívül indokolt . A világörökségi területen kívül, a
régióban máshol is rendelkezésre állnak a beruházás infrastrukturális igényeine k
megfelelő helyszínek. " 85. oldal)

Kérem, hogy válaszát az Országgy űlés ülésén kívül, - amennyiben lehetséges elektroniku s
formában is - írásban szíveskedjen megadni .
(Elektronikus címem : ervin.demeter(a,parlament .hu)

Budapest, 2010 . március 8 .
Tisztelettel :

Demeter Ervin
országgyűlési képviselő
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